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Introducció: Les otàlgies són un motiu de consulta freqüent tant amb nens com en 
adults joves que augmenten en període estival. És per això que l'any 2013 es va 
decidir introduir el protocol d'otàlgia en la gestió de la demanda d'infermeria . Objectiu: 
Descriure les característiques epidemiològiques i clíniques de les otàlgies ateses per 
infermeria Metodologia: Estudi observacional descriptiu transversal. Van quedar 
incloses les persones que consultaven per otàlgia durant els cap de setmana de Juliol i 
Agost. Es van analitzar variables com edat, sexe, diagnòstic, tractament, així com la 
necessitat de consulta mèdica i el reingrés. Es va realitzar una estadística descriptiva 
mitjançant freqüències amb el programa SPSS 18. Resultats : Van consultar un total 
de 73 persones. Un 57,5% van ser homes. Predomina l'edat pediàtrica amb un 45,2%. 
Les otitis externes van ser les més freqüents amb un 67,1% seguides del les otitis 
internes amb un 21,9% i taps de cerumen amb un 5,4%. Es va consultar al metge un 
30,1% de les otàlgies. En un 42,7 % va haver-hi alguna modificació de medicació del 
protocol. L'ibuprofé és va afegir com a medicació en un 20,7% dels casos ja que no 
constava en el protocol. Un 9,5%(7 casos) de les otàlgies van re-consultar en les 
següents 72 hores. Dues d'aquestes re-consultes van ser controls. Conclusions: La 
resolució de les otàlgies per infermeria és eficaç al ser un nou protocol la consulta 
mèdica és alta. Cal incloure analgèsic dins el protocol. 


